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ENTREVISTA AMB JUAN ANTONIO 
PEDREÑO, PRESIDENT DE CEPES Y DE 
SOCIAL ECONOMY EUROPE
Juan Antonio Pedreño (Los Garres, Múrcia - 1957) és des de 2008 president de 
la patronal de l’economia social espanyola, CEPES, i des de 2015 també de la 
patronal europea ’Social Economy Europe’. Llicenciat en Ciències Químiques en 
l’especialitat de Química Industrial per la Universitat de Granada, va ser soci fun-
dador de la Cooperativa d’Ensenyament Severo Ochoa, en la seua localitat natal, 
Los Garres, i és també el representant de les cooperatives de treball associat a la 
Regió de Múrcia, presidint actualment la Unió de Cooperatives de treball Associat 
(Ucomur), i les cooperatives d’ensenyament (Ucoerm). En aquesta entrevista, Pe-
dreño ens parla dels temes més importants que afecten l’economia social espanyo-
la i europea, en particular el nivell de reconeixement aconseguit, les noves mesures 
de foment del sector, l’accés als fons del Pla ’Next Generation’, i el paper dels inves-
tigadors en Economia Social.  

Juan Antonio Pedreño. Foto autoria de Juanchi López.
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-Ens trobem en una conjuntura molt delicada 
amb la crisi del COVID-19, on una vegada més les 
empreses de l’economia social s’han significat 
per la seua capacitat de resposta, adaptació i so-
lidaritat amb els més necessitats. Creu vosté que 
l’acompliment de l’economia social en aquests 
moments de pandèmia està tenint el reconeixe-
ment adequat per part de les administracions pú-
bliques?  

-És cert que l’economia social ha demostrat durant 
aquesta crisi, que encara persisteix amb força, ser un 
actor clau del sistema econòmic i social. Han sigut 
nombroses les iniciatives adoptades per les empreses 
d’economia social per a atenuar els efectes d’aquesta 
crisi i ha posat en relleu el compromís amb les perso-
nes i el seu paper en els diferents sectors: Agricultura, 
Pesca, Transport, Sanitari, Neteja, Hostaleria, Con-
sum… i si mesurem el reconeixement per la interlo-
cució permanent i les mesures adoptades, encara que 
sempre ens agradaria que es fera un pas més, crec 
que ha sigut adequat. Tant pel president del Govern, 
-així ens el va traslladar especialment en la reunió ce-
lebrada en Moncloa amb la Junta Directiva- com per 
les seues vicepresidentes, per la ministra de Treball i 
Economia Social, el ministre Escrivá i altres represen-
tants polítics, igualment com per altres representants 
de diferents partits polítics.

-A l’inici del 2020 el Govern espanyol ens va 
sorprendre molt gratament amb la creació del Mi-
nisteri de Treball i Economia Social. Per primera 
vegada el concepte d’Economia Social apareixia 
en la nomenclatura d’un Ministeri. Com s’està tra-
duint aqueixa nominació en mesures concretes 
addicionals per al foment de l’economia social es-
panyola?   

-Va ser una agradable sorpresa que al costat de 
Ministeri de Treball apareguera Economia Social. Cal 
agrair-li-ho especialment al President del Govern, 

-Estimat Juan Antonio Pedreño, felicitats per la 
seua trajectòria al capdavant de les patronals es-
panyola i europea de l’Economia Social. Si li sem-
bla comencem per l’àmbit estatal. Acaba de ser 
reelegit president de CEPES, màxima organització 
representativa de l’economia social a Espanya, 
que vosté mateix lidera des de 2008. Quina ha si-
gut l’evolució que ha experimentat CEPES durant 
aquests anys? I com diria vosté que es troba CEPES 
en l’actualitat?  

-Moltes gràcies per la seua felicitació. He de dir que 
per a mi és un orgull representar a l’economia social 
espanyola, al capdavant de Cepes, la seua entitat re-
presentativa a Espanya; però he d’assenyalar dues 
qüestions especialment: en primer lloc, que hi ha un 
extraordinari equip de treball institucional i tècnic, la 
qual cosa fa molt més fàcil el treball i, en segon lloc, 
que hem arribat fins ací per la suma de treball i es-
forços d’altres presidents i altres Juntes Directives, les 
quals cadascuna en el seu moment va impulsar el que 
necessitava l’economia social i Cepes en aqueix mo-
ment. No hauria sigut possible arribar fins ací si no 
haguera sigut per això. 

I és veritat que l’evolució ha sigut creixent per a una 
institució que a penes té trenta anys de vida i que ha 
crescut a base de consensos permanents i de basar els 
seus objectius en aquelles qüestions comunes al con-
junt de les famílies de l’economia social, alguna cosa 
que no és gens fàcil però que ha suposat que hui, Ce-
pes siga reconeguda com l’entitat representativa a Es-
panya, un referent a Europa, on presideix l’Economia 
Social Europea i també en  el món, amb una interlocu-
ció directa amb el Govern Estatal i amb les diferents 
Comunitats Autònomes, a través dels seus membres. 
Diria que estem en un moment de reconeixement de 
l’entitat en les institucions més rellevants.

“Cepes és reconeguda com l’entitat representativa a Espanya, un 
referent a Europa, on presideix l’Economia Social Europea i també 
en el món, amb una interlocució directa amb el Govern Estatal i amb 
les diferents Comunitats Autònomes, a través dels seus membres. 
Diria que estem en un moment de reconeixement de l’entitat en les 
institucions més rellevants”.
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i d’organitzacions, és un bon pas per a començar a 
treballar. Si a això unim els projectes que la Direcció 
General i el propi Ministeri presentaran al NEXT Ge-
neration per a l’economia social, podem trobar un es-
cenari bastant propici per a l’any 2021 i posteriors. 
En tot cas, des de Cepes ja estem començant a pre-
parar les propostes per a aqueixa futura estratègia i 
fer-li-les arribar al Ministeri.

 -En efecte, la UE ha reaccionat a la crisi de la 
pandèmia amb un molt ambiciós pla de recupe-
ració, el ‘Next Generation’, dotat amb 750.000 
milions d’euros per a eixir reforçats de la crisi, 
impulsant la inversió privada i reforçant els pro-
grames clau de la UE, entre ells la doble transició 
ecològica i digital. Com contempla el Govern i les 
Comunitats Autònomes el paper que pot exercir 
l’economia social i les seues organitzacions re-
presentatives en la recuperació del país a partir 
d’aquests Fons?

-Doncs, he de dir-li que la resposta ha sigut excep-
cional, tant des del Govern Central com des de les dife-
rents Comunitats Autònomes. En la citada reunió amb 
el president, Sánchez va assenyalar el compromís 
que hi haguera fons destinats a projectes d’empreses 
d’economia social i als presentats per organitzacions 
o comunitats autònomes per al foment i la millora de 
la competitivitat de les empreses d’economia social. 
Hem mantingut diverses reunions amb l’oficina econò-
mica de la Presidència per a intentar tindre la màxima 
informació a l’hora de presentar els projectes. En tot 
cas, dir-li que efectivament es contempla a l’economia 
social com un dels aliats més importants per a eixir 
d’aquesta crisi amb un altre model d’empresa, amb 
les característiques que he assenyalat anteriorment. 
Perquè si creiem que una altra economia és possible, 
ha de ser amb un altre model d’empresa.

Pedro Sánchez, i al meu judici ve a constatar un re-
coneixement a un sector empresarial que proposa un 
model d’empresa diferent, que prioritza a les perso-
nes, que aposta per la reducció de les desigualtats, 
resilient, especialment en els moments de crisis, i al 
temps generador d’ocupació estable i de qualitat. Ge-
nerador de Cohesió Social i Territorial. 

I això ha servit per a aqueixa denominació i per al 
compromís que la ministra Yolanda Díaz i tot el seu 
equip està demostrant amb l’Economia Social i que, 
com a vegades compten els números, ha servit per-
què el pressupost de 2021 tinga un increment molt 
considerable sobre el de 2020, la qual cosa permetrà 
realitzar accions per al foment i desenvolupament 
d’aquestes empreses. 

Comencem a desenvolupar l’Estratègia 2021-2027, 
així com la Presidència europea del grup de monito-
ratge, i la col·laboració en la generació del Pla d’Acció 
Europeu per a l’Economia Social. Tot això  unit a un 
major grau d’interlocució. 

-Com acaba d’esmentar, entre les mesures 
anunciades, el propi Ministeri de Treball i Eco-
nomia Social està impulsant les Estratègies de 
l’Economia Social, el Treball Autònom i la RSE, 
amb un horitzó fins a 2027. Quines principals no-
vetats podrien avançar-se respecte a aquestes es-
tratègies, sobretot l’Estratègia d’Economia Social?

-Bé, realment els treballs començaran en els 
pròxims dies. Els treballs tant de l’Estratègia 
d’Economia Social com la de RSE i, per a després co-
mençarà la d’Autònoms. Això va ser el que es va tras-
lladar en la reunió de presentació de les diferents es-
tratègies amb presència de la ministra Yolanda Díaz. 
En els pressupostos per a 2021 figura una partida 
de 3 milions d’euros que encara que considerem in-
suficient, unida a l’augment de la partida de Foment 

“El president del Govern, Pedro Sánchez, ha assenyalat el compromís 
que hi haguera fons del Pla ’Next Generation’ destinats a projectes 
d’empreses d’Economia Social i als presentats per organitzacions o 
comunitats autònomes per al foment i la millora de la competitivitat 
d’aquestes empreses. L’Economia Social es contempla pel Govern 
com un dels aliats més importants per a eixir d’aquesta crisi”. 
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tucions i experts espanyols liderant moltes dels 
principals estudis i investigacions sobre el sector. 
Com valora vosté el paper dels investigadors en 
Economia Social a Espanya?

-Espanya té uns investigadors en Economia Social  
d’una qualitat i professionalitat impressionant. CIRIEC 
és l’exemple més evident del conjunt d’excepcionals 
investigadors sobre l’Economia Social, que són reco-
neguts a tot el món.

Segurament no s’entendria el desenvolupament de 
l’economia social sense les seues permanents publi-
cacions i estudis. A Europa, amb comptes satèl·lit, en 
el món a través de Congressos, Seminaris i a través 
de les nombroses Càtedres d’Economia Social que ja 
figuren en les Universitats, s’han convertit en un aliat 
necessari de les organitzacions representatives de 
l’economia social. 

Vull aprofitar aquesta entrevista per a felicitar-los 
i reconéixer-los una vegada més el seu treball. Són 
moltes les persones, però citaré en nom del conjunt 
a José Luis Monzón, Rafael Chaves, Adoración Mozas, 
Carmen Marcuello, Rosalía Alfonso, Narciso Arcas, Fe-
derico Martínez-Carrasco... I tants altres que han fet 
gran l’economia social amb els seus treballs.

-Com ja ha comentat en un parell d’ocasions, a la 
fi de setembre CEPES va ser rebuda pel president 
del Govern, Pedro Sánchez. És la primera vegada 
que un president del Govern d’Espanya rep en la 
seua seu a la màxima organització representativa 
de l’Economia Social del país. Quina valoració rea-
litza d’aquesta reunió?

-La valoració general va ser molt positiva. Li vam 
poder plantejar les necessitats actuals i futures de 
Cepes i de l’economia social tant al president del Go-
vern com a la ministra Yolanda Díaz, que també va es-
tar present. Li traslladarem el nostre compromís en 
aquesta crisi, alguna cosa que va valorar molt positi-
vament. Posteriorment, els diferents representants de 
les entitats associades a Cepes van intervindre per a 
posar en valor el treball conjunt d’aquesta organitza-
ció i també donar la visió des de la seua organització 
amb els objectius que pretenen aconseguir-se. Com 
he assenyalat, Pedro Sánchez va assumir el compro-
mís que l’economia social estaria present en els Fons 
de Recuperació de manera destacada, perquè el país 
necessita a aquestes empreses. 

-Espanya es troba entre els països capdavanters 
en la investigació en Economia Social, amb insti-

Recepció el mes de setembre passat del president del Govern, Pedro Sánchez, a Cepes, presidit per Juan Antonio Pe-
dreño, amb la presència també de la ministra de Treball i Economia Social, Yolanda Díaz.
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que representa a més de 3 milions d’empreses i més 
de 14 milions de treballadors, que suposen el 8% 
del PIB i el 6% de l’ocupació  i que anteposa el valor 
de la persona, humanitza la globalització i és capaç 
de generar un món més sostenible. Crec que hem 
contribuït a canviar l’escala de reconeixement de la 
Unió Europea cap a l’economia social, (hi ha un Grup 
d’Experts d’Economia Social i existeix un Intergrup 
d’Economia Social en el Parlament)  i comencem a 
tindre certa capacitat d’influir en les polítiques que 
es poden posar en marxa, com per exemple el Pla 
d’acció europeu, que la mateixa presidenta Ursula 
Von der Layen va anunciar, en la seua primera in-
tervenció, que estaria en marxa cap a setembre de 
2021.

-Des de 2015 vosté presideix també la patro-
nal de l’economia social europea ‘Social Economy 
Europe’, a la qual ha donat un important impuls. 
Quins són els objectius i el nivell de representati-
vitat que ha aconseguit Social Economy Europe en 
aquests últims anys? 

-És cert que en els últims anys el nivell de repre-
sentativitat d’aquesta organització, però també el de 
l’economia social europea ha tingut un important 
creixement. Crec que hem sigut, entre tots, capaços 
de posar davant els ulls dels representants de les 
diferents institucions europees –Comissió Europea, 
Parlament Europeu, Comité Econòmic i Social, i als 
diferents directors generals d’Ocupació i Economia 
Social, entre altres, el valor i els valors d’un model 

“Espanya té uns investigadors en Economia Social d’una qualitat i 
professionalitat impressionant. CIRIEC és l’exemple més evident 
del conjunt d’excepcionals investigadors sobre l’Economia social, 
que són reconeguts a tot el món. Segurament no s’entendria el 
desenvolupament de l’Economia Social sense les seues permanents 
publicacions i estudis”.
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-En particular, en temps de COVID, està sent la 
Comissió Europea sensible amb les necessitats de 
l’Economia Social? 

-Bé, de manera particular no tenim constància que 
res haja sigut diferent. Però sí que és cert que tant en 
les seues declaracions com en els seus documents, fins 
i tot els referits als Fons d’Inversió, es marquen crite-
ris i característiques que són pròpies de l’Economia 
Social, com la resiliència, treballar per un món més 
sostenible, l’aposta per l’ecologia, i sobretot que són 
empreses generadores de cohesió social i territorial. 
Alguna cosa sembla que està calant o almenys que no 
passen ja desapercebudes les característiques que de-
fineixen a aquestes empreses i que marquen el camí 
del model d’empresa del futur. Comencen a ser tingu-
des en compte.

 -Passen els anys i a nivell internacional sovint 
continua debatent-se el concepte d’economia so-
cial, sent que ja ha sigut prou delimitat per dife-
rents estudis del CIRIEC i del Comité Econòmic i 
Social Europeu (CESE). Què opina sobre el de-
bat conceptual actual, així com sobre l’aparició 
de nombrosos nous conceptes en paral·lel al 
d’economia social, conceptes com el d’empreses 
socials, responsabilitat social, economia soli-
dària? 

-Crec que són els mateixos conceptes amb diferents 
cares. L’economia social engloba les característiques 
representatives de cadascun d’aqueixos conceptes o 
d’uns altres més que pogueren aparéixer, empresa 
circular, be comú, empresa blava… El valor i la pri-
macia de la persona, el compromís i la preocupació 
per l’entorn, el treball per a un món més sostenible i 
compromés amb les noves generacions, treballar per 
la cohesió social, la destinació dels excedents…

La pròpia Comissió Europea, en 2011 va introduir 
el concepte d’empresa social en la seua comunicació 
sobre l’Emprenedoria social, definint a les empreses 
socials com un agent de l’economia social. Aquest és 
tan sols un exemple del que em referisc.

Crec que la nostra major preocupació ha de ser tre-
ballar conjuntament sobre un concepte que unifique, 
amb els seus matisos i excepcions. No pot haver-hi 
multitud de models d’empresa diferents en la seua 
concepció. Empreses on mana el capital i unes altres 
on el capital és subordinat i prima el valor de la per-
sona. Això és economia social i hem de treballar per-
què aquest concepte englobe a la resta, sense perdre 
cadascuna la seua identitat. Aquest és un altre dels 
grans reptes que tenim per davant, però si fem exerci-
ci de la nostra teoria de col·laboració, no hauríem de 
tindre major dificultat.

Hi ha un Grup de Governs -19 en aquest moment-, 
que tenen com a prioritat l’economia social. Un grup 
que ha presidit el Govern d’Espanya i que ha fet To-
ledo Capital Europea de l’Economia Social. Crec que 
estem en uns moments molt importants perquè 
cristal·litze tot això en el reconeixement definitiu 
cap a l’Economia Social. S’està incrementant el nom-
bre d’organitzacions de diferents països que volen 
pertànyer a Social Economy Europe (SEE), i el nivell 
d’accés i presència dels nostres representants cada 
vegada és major. L’última audició de l’Intergrup Euro-
peu -que coordina SEE- va reunir a més de 400 perso-
nes interessades en l’evolució del Green Deal.

-El comissari europeu d’Ocupació, Nicolas 
Schmit, ha anunciat l’elaboració, a petició de 
la presidenta de la Comissió Europea, del tan 
demandat Pla d’Acció Europeu per a l’Economia 
Social, previst per a 2021, per què és tan important 
aquest Pla d’Acció?

-El  Pla d’Acció Europeu és una gran esperança per 
a fomentar la visibilitat de l’economia social, per la 
possibilitat de dotar pressupostàriament i de mane-
ra directa mesures i accions a favor de l’economia 
social. És important i necessari un treball de pedago-
gia i de suport a les administracions que plantegen 
posar en marxa lleis o realitzar polítiques a favor de 
l’Economia Social. Necessitem treballar en un con-
cepte comú d’economia social -encara sabent les di-
ficultats-. Igualment hem d’abordar a través d’aquest 
Pla qüestiones com la millora en l’accés de les nostres 
empreses i entitats als fons i instruments financers 
europeus en els quals estem infrarepresentats. És im-
portant desenvolupar un Pla d’Acció Europeu, com ho 
és que cada país tinga un Pla o una Estratègia i al seu 
torn cada Regió també el tinga i si és possible cada 
municipi. Si comptem amb lleis d’economia social i 
amb plans d’acció a diferents nivells, estic convençut 
que la societat coneixerà en profunditat el que apor-
ten aquestes empreses.

L’Economia Social és el futur i bona part d’aqueix 
futur ens la juguem en els pròxims mesos. Aprofitem 
l’oportunitat i treballem junts a nivell local, estatal i 
europeu per a jugar el paper al qual estem anomenats 
en la construcció d’una economia més justa, partici-
pativa i democràtica, respectuosa amb el planeta en 
el qual vivim i generadora d’equitat i cohesió social.
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El paper de l’Associació Valenciana de Fundacions

L’Associació Valenciana de Fundacions naix per a su-
mar esforços i aconseguir que les fundacions siguen 
més visibles, tant per a les institucions públiques com 
per a la societat en general. L’objectiu és estructurar 
les organitzacions com a entitats professionalitzades, 
capaces de generar recursos per si mateixes. És una 
prioritat que requereix d’unió, tant per a desenvolu-
par projectes comuns, com perquè les institucions 
públiques atenguen les necessitats de les fundacions 
d’una forma pròxima.

Per això, des de la AVF es demana a l’Administració 
una legislació clara, senzilla, operativa i moderna, que 
facilite a aquests operadors socials poder complir 
les finalitats d’interés general per als quals van ser 
creats. En el Registre de Fundacions de la Comunitat 
Valenciana hi ha més de 800 fundacions censades, si 
bé el número de les quals romanen actives pot ser 
sensiblement inferior. Falten dades completament 
fiables, perquè una de les assignatures pendents de 
l’Administració és precisament la seua digitalització.

ASSOCIACIÓ VALENCIANA DE FUNDACIONS, 
PROMOVENT EL SECTOR FUNDACIONAL DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA

• C/Dr. Romagosa, 1, 3ª, 46002-Valencia
• Tel: 96 316 28 70

• Any de constitució: 2016
• E-mail: secretaria@avcf.com
• Web: http://avfcv.com/
• Linkedin: 
   http://www.linkedin.com/in/asociaci%C3%B3n-valenciana-de-fundaciones-67548017b/

L’Associació Valenciana de Fundacions (AVF) és una entitat sense ànim de lucre impulsada per diver-
ses Fundacions, per a representar i defensar els interessos de les entitats associades i del conjunt del 
sector fundacional de la Comunitat Valenciana, així com per a impulsar professionalització del sector 
i facilitar el seu accés a noves fonts de finançament perquè puguen complir amb les seues finalitats 
fundacionals.

La AVF pretén sumar esforços amb la finalitat que el 
sector fundacional de la Comunitat Valenciana siga vi-
sible, tant per a les institucions públiques com per a la 
societat en general, atés que les fundacions a les quals 
representa, per la seua naturalesa, persegueixen la 
satisfacció d’interessos generals, és a dir, compleixen 
una funció social que, per diferents motius, l’Estat 
no pot desenvolupar. Les entitats que conformen el 
sector fundacional estan exercint un paper cada ve-
gada més destacat en les societats desenvolupades, 
perquè poden atendre les necessitats de determinats 
col·lectius d’una forma més pròxima i eficient que el 
Sector Públic. Una labor d’interés general que en al-
guns casos s’ha posat de manifest especialment du-
rant la pandèmia.

En l’actualitat, malgrat la seua joventut, l’Associació 
compta ja amb una trentena d’entitats associades, que 
treballen en diferents àmbits com l’educació, la salut, 
l’assistència social, la investigació científica, l’impuls 
de l’emprenedoria, creació d’ocupació, la conservació 
del patrimoni, la promoció de la cultura i l’art, la pro-
tecció del medi ambient o el foment de l’esport.

L’ECONOMIA SOCIAL EN ACCIÓ · LES NOSTRES FEDERACIONS
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La idiosincràsia de les fundacions al nostre país 
és molt heterogènia, tant com el pot ser la del nostre 
teixit empresarial. A vegades es tracta de fundacions 
creades per col·lectius que detecten manques assis-
tencials, educatives, culturals o de qualsevol altra ín-
dole, però en altres ocasions són projectes impulsats 
per persones amb una sensibilitat especial, que en 
certa manera pretenen retornar a la societat parteix 
de la força i sort que ells han tingut.

Els reptes de les fundacions són molts; professio-
nalitzar les seues estructures, aconseguir un finança-
ment adequat a les finalitats que persegueixen, ser 
visibles per a la societat i els poders públics, comu-
nicar adequadament la funció social que compleixen, 
que és la seua raó de ser, però sobretot continuar 
col·laborant per a intentar aconseguir una societat 
més justa i equitativa, cobrint aquelles necessitats 
socials que les Administracions Públiques no aconse-
guir satisfer.

En definitiva, el principal repte de les fundacions, 
en les seues paraules, és ”aconseguir que ens deixen 
ajudar, i per a això necessitem eines útils i efectives, 
que han de ser-nos facilitades a través d’una legislació 
moderna i amb clara vocació social”.

La AVF assumeix un paper de representació i de-
fensa de les Fundacions associades i del conjunt del 

sector fundacional de la Comunitat Valenciana. Són 
interlocutors amb els poders públics per a aconse-
guir aquests objectius, perquè desitgen contribuir a 
la seua professionalització, promoure la millora del 
seu finançament i també la seua transparència i bon 
govern. Per a això presta als seus membres un asses-
sorament jurídic, fiscal i comptable especialitzat.

Reivindicar una legislació adequada

Segons s’afirma també des de la AVF, ”tant en l’era 
pre-covid com en l’actual, les fundacions, d’entre tots 
els operadors jurídics, han sigut i són les grans obli-
dades pels governants, siguen del signe polític que 
siguen. Els poders públics tenen absolutament aban-
donat al sector fundacional, i solament s’acosten a ell 
quan els interessa en períodes electorals o a la recer-
ca del vot de determinats col·lectius”. Això és així, se-
gons AVF, ”no sols perquè manquem d’una legislació 
eficient, que hauria de dotar de major agilitat de fun-
cionament i adequats mitjans als òrgans de govern, 
sinó perquè al seu torn, en el pla purament fiscal, hi 
ha una preocupant escassetat d’idees mínimament 
imaginatives, que puguen solucionar els problemes 
d’aquestes entitats, i en particular, les dificultats de fi-
nançament per al compliment de les seues finalitats”.

L’Associació Valenciana de Fundacions naix per a sumar esforços 
i aconseguir que les fundacions siguen més visibles, tant per a les 
institucions públiques com per a la societat en general. L’objectiu és 
estructurar les organitzacions com a entitats professionalitzades, 
capaces de generar recursos per si mateixes. 



NOTÍCIES DE L’ECONOMIA PÚBLICA, SOCIAL I COOPERATIVA Nº65 · 2020

62

En la difícil situació actual, en la qual el coronavirus 
ha provocat una crisi de la qual encara es desconeix 
el seu abast, seria un moment especialment adequat 
perquè es permetera a aquestes entitats tindre un pa-
per més actiu. No hem d’oblidar que les fundacions, 
per la seua pròpia naturalesa i per imperatiu legal, 
naixen per a complir finalitats d’interés general de 
la societat, i cobreixen moltes manques que el tan 
esmentat estat del benestar no aconsegueix satisfer. 
La labor de la majoria de les fundacions és una labor 
silenciosa, en la rereguarda de la societat, però co-
breixen una sèrie de necessitats d’obligat compliment 
per a intentar cada dia aconseguir una societat més 
justa i equitativa.

Un dels principals problemes de les Fundacions és 
l’absència d’estructures professionalitzades. Moltes 
entitats estan integrades o dirigides per persones 
que, robant temps a les seues famílies o al seu oci, 
aporten el seu esforç i dedicació de manera altruista a 
impulsar projectes socials, sense esperar res a canvi. 
No obstant això, la complexitat normativa de la socie-
tat actual no és aliena al món fundacional, i per això, 
totes necessiten d’un acompanyament legal en les 
seues activitats que els dote de la màxima seguretat 
jurídica possible: necessiten tindre la tranquil·litat 
que el que fan l’estan fent bé.

La necessitat d’estructurar les organitzacions com 
a entitats professionalitzades capaces de generar re-
cursos per si mateixes, és una realitat hui dia, i això 
requereix que estiguem units i cohesionats, tant per 
al desenvolupament de projectes comuns, com per-
què les institucions públiques atenguen les necessi-
tats del sector, d’una forma pròxima, donat que una de 
les principals finalitats de l’associació és precisament 
representar i defensar els interessos de les entitats 
associades i del conjunt del sector fundacional de la 
Comunitat Valenciana.

Els reptes de les fundacions són molts: professionalitzar les seues 
estructures, aconseguir un finançament adequat a les finalitats 
que persegueixen, ser visibles per a la societat i els poders públics, 
comunicar adequadament la funció social que compleixen, que és la 
seua raó de ser, però sobretot continuar col·laborant per a intentar 
aconseguir una societat més justa i equitativa.

Activitats de l’Associació Valenciana de 
Fundacions

La AVF realitza cursos i activitats formatives per 
als associats i els seus directius: trobades, seminaris 
i col·loquis sobre matèries d’actualitat. També edita 
publicacions i manuals útils per al sector fundacional, 
participa en programes de cooperació amb altres en-
titats nacionals i internacionals i fomenta la coordina-
ció amb altres associacions i fundacions amb les quals 
es compartisquen objectius.

Durant el 2019 i 2020 s’han mantingut diverses re-
unions de treball per a detectar les necessitats més 
immediates de les entitats associades i estructurar les 
comissions de l’associació. S’han celebrat diverses re-
unions amb la Conselleria de Justícia, amb la finalitat 
d’establir una relació més fluida entre l’Administració 
i les fundacions, així com traslladar suggeriments de 
millora.

S’han prestat serveis d’assessorament a les enti-
tats associades que ho han sol·licitat i s’han remés 
circulars informatives sobre temes d’interés. Actual-
ment s’està treballant en la preparació de diverses 
jornades formatives sobre temes d’interés de les as-
sociades i s’està en vies de subscriure un conveni de 
col·laboració per a millorar el finançament de les en-
titats associades.

Dins del pla d’Actuació 2020 s’ha treballat en la ma-
jor implantació autonòmica de la AVF, incrementant 
el nombre d’associats i intensificant la col·laboració 
amb l’administració pública per a mantindre un canal 
de comunicació àgil i efectiu. El treball en comissions 
s’ha centrat en: Comunicació i captació de nous asso-
ciats; serveis als associats, i qüestions econòmiques. 
Quant a les prestacions per a les entitats associades, 
s’ha treballat en l’augment i millora tant de les activi-
tats formatives com del servei d’assessorament.
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DISMUNTEL, SOCIETAT ANÒNIMA LABORAL,
L’ECONOMIA SOCIAL VALENCIANA EN EL SECTOR 
DEL DISSENY I MUNTATGES ELECTRÒNICS

L’ECONOMIA SOCIAL EN ACCIÓ · LES NOSTRES EMPRESES

Enginyeria Multidisciplinària

L’alta qualificació de l’equip tècnic, amb un 
perfil d’alt nivell formatiu en diferents àrees de 
l’Enginyeria, unit a l’experiència en el desenvolupa-
ment i la implementació de multitud de projectes, 
permet a la societat laboral afrontar reptes cada ve-
gada més exigents en un mercat de constant actualit-
zació tecnològica, que obliga a estar al corrent de les 
últimes tecnologies.

Producció

Disposa compta amb una planta productiva de més 
de 1.900 m² equipada amb dues línies de muntatge 
SMD, amb màquines d’inspecció òptica SPI i AOI, que 
d’una banda garanteixen la qualitat del producte, i per 
un altre permeten afrontar reptes productius amb un 
alt nivell d’integració. 

El personal productiu combina l’experiència amb la 
joventut i permet oferir productes i assemblatges clau 
en mà amb una qualitat concorde als mercats més exi-
gents.

L’adopció del Sistema Integrat de Gestió forma part 
de la decisió estratègica de l’empresa, pel qual acon-
segueix millorar el seu acompliment global i propor-
cionar una base sòlida per a les iniciatives de desen-
volupament sostenible.

• Carrer dels Aiguaders, 15 - 46680 Polígon Industrial
   de Cotes, Algemesí, Valencia
• Tel: +34 96 248 12 17; +34 686 85 19 46
• Any de constitució: 1997
• Web: http:/www.dismuntel.com                                         
• E-mail: info@dismuntel.com
• RRSS: https://www.linkedin.com/company/dismuntel-s-a-l

Dismuntel naix com una empresa proveïdora de solucions tecnològiques, a fi de desenvolupar i fabricar 
sistemes fiables, que aporten un alt valor afegit, satisfent, al seu torn, les necessitats del mercat. Des dels 
seus inicis ha sigut una empresa que ofereix els seus serveis a fabricants d’equipament amb productes 
ad hoc.

L’empresa es funda al juny del 1997 com un projec-
te de vida per Brigitte i Miguel amb ajuda de la presta-
ció per desocupació que rep en el seu moment Miguel, 
actual gerent de l’empresa, titulat en Enginyeria Tèc-
nica Industrial després d’una dilatada experiència en 
el sector de l’electrònica.  

Des d’un principi s’enfoca com una empresa de ser-
veis i atenció a fabricants de maquinària de diferents 
sectors als que ajudar a ser més competitius i exclu-
sius. Durant tota la trajectòria s’han afrontat reptes 
tecnològics amb un alt component d’I+D que amb 
moltíssim esforç van forjant i consolidant aqueix es-
perit, una mescla entre atreviment i innovació.  

Després de la posada en marxa de noves idees, i la 
transformació d’alguns projectes, l’empresa ha anat 
creixent i arribant al desenvolupament d’un producte 
final. Des de fa cinc anys s’està complementant l’oferta 
amb productes innovadors pertanyents als camps de 
Smart, IoT, indústria 4.0, aplicacions de gestió de da-
des i d’intel·ligència aplicada.

Multisectorial

El compromís de Dismuntel va dirigit als seus part-
ners, s’enfoca en el desenvolupament i la fabricació de 
productes exclusius i altament rendibles per als seus 
clients, ja que optimitzen les seues necessitats i els 
aporten exclusivitat augmentant els seus marges.
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Entre aquestes iniciatives i assoliments estan:

• L’ISO 9001, que permet aconseguir la gestió eficaç 
de la qualitat de l’empresa.

• ISO 14001, per a aconseguir l’equilibri entre el 
medi ambient, la societat i l’economia.

• ISO 50001, que estableix sistemes i processos per 
a millorar contínuament l’acompliment energètic, in-
cloent l’eficiència energètica, ús de l’energia i el seu 
consum.

• I l’ISO 13485, que permet que participe en les eta-
pes del cicle de vida d’un producte sanitari.

Consultoria

Dismuntel ha aconseguit executar amb èxit nom-
brosos projectes finançats per Organismes Oficials 
que li han ajudat en aquest creixement. Al principi 
amb les línies d’I+D de l’IMPIVA (Institut de la Mitjana 
i Petita empresa de València) i des del 2006 gràcies 
a les ajudes en inversió de la Conselleria d’Economia 
Sostenible per a la promoció de l’Economia Social, 
permetent incrementar la competitivitat, afrontar 
cada vegada majors reptes i adequar les instal·lacions 
i l’equipament a les necessitats del mercat, la qual 
cosa redunda a oferir serveis i productes d’alt valor 
i complexitat.

Gràcies, entre altres, al finançament obtingut en el 
2006, amb el primer CDTI d’I+D aconsegueixen des-
envolupar el projecte i comercialitzar a nivell mundial 
els dispositius electrònics i sistemes d’alt nivell per al 
futur i el dels seus clients.

En 2018 fan el salt al mercat dels EUA, després de 
desenvolupar un projecte finançat per l’Agència Va-
lenciana d’Innovació (AVI).

Aquest ’KnowHow’ permet oferir un servei 
d’assessorament tecnològic de gran potencial per als  
clients, amb el qual els ajuda a aconseguir un finança-
ment en condicions privilegiades.

En creixement

Dismuntel és una societat laboral en creixement. 
Al llarg d’aquests 23 anys, l’equip humà ha anat crei-
xent fins a aconseguir les 52 persones, de les quals 
43 són accionistes laborals, integrant-se cada any 
diversos empleats nous, fent créixer d’aquesta forma 
l’economia social.

Producte Propi

Dismuntel ha anat complementat des de 2016 la 
seua oferta amb el desenvolupament i comercialit-
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ventall de dispositius IoT a les quals podem dotar de 
compatibilitat amb Alexa o Google Home

Futur Immediat

En aquests moments Dismuntel està desenvolu-
pant dos importants projectes:

• ’Recerca i desenvolupament d’algorismes de Ma-
chine Learning en màquines d’agrupació per pes per 
a envasament de productes hortofructícoles’ projecte 
d’I+D finançat per CDTI i pel Fons Europeu de Desen-
volupament Regional (FEDER), a través del Programa 
Operatiu Plurirregional d’Espanya 2014-2020.

• ’Desenvolupament de dispositius electrònics que 
milloren la connectivitat’, projecte d’inversió que con-
tribueix a la transformació del model econòmic de la 
Comunitat Valenciana, comptant amb el finançament 
de la Conselleria d’Hisenda i Model Econòmic.

Sumat tot això, Dismuntel es constitueix en el 
Partner idoni en sistemes tecnològics, que ajuda a 
créixer.

zació de producte propietari que cobreix diferents 
sectors del mercat amb la finalitat de complementar 
i millorar l’oferta de productes existents. Destaquen 
entre ells:

• Els productes de la família Energy,
• BIES, equips per a la implantació de sistemes 

d’eficiència energètica i Smart que ofereixen gran fa-
cilitat amb l’instal·lador, i versatilitat en la gestió de 
les instal·lacions tant solars com convencionals.

• Control d’enllumenat, sistemes sense fils per al 
control i regulació de l’enllumenat, tant públic com 
industrial.

• Plataforma de gestió d’instal·lació, que permet la 
gestió dels diferents escenaris, la supervisió dels ac-
tius productius i l’automatització de funcionalitats, a 
més de la gestió dels costos i estalvis energètics.

• Generadors intel·ligents d’Ozó, amb funcionalitat 
de Desinfecció i higienització. Disposen d’un sensor 
de presència PIR i un sensor de concentració d’O3 per 
a garantir la seguretat del tractament.

• Dispositius IoT i sistemes que, utilitzant diferents 
tecnologies de comunicació, permeten la integració 
de sensors i actuadors en plataformes comercials o 
propietàries per a la recopilació d’informació i el seu 
tractament mitjançant el processament de la informa-
ció envers la fi d’automatitzar la presa de decisions.

• Solucions a mesura o integracions amb un extens 




